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וכ
א איד דארף טאג טעגליך מאכן הונדערט ברכות און מיט דעם 
יוצא זיין די מצוה פון 'מאה ברכות'. עס אזי דא אידן וואס זענען 
זוכה און במשך דעם טאג מאכן זיי מער ברכות, אבער נאך אלעם 

איז דער צאל פון וויפיל אמנ'ס מען קען מאכן באגרעניצט.

אין די זעלבע צייט וואס מען האט געמוטיגט יעדן איד צו מאכן 
'ברכה  א  בנוגע  הלכות  שארפע  דא  אויך  איז  ברכות  הונדערט 
שאינה צריכה', אז מען זאל נישט מאכן מער ברכות ווי עס פעלט 
זיך אויס.  אז מען איז עובר און מען מאכט יא איבריגע ברכות 
איז מען עובר אויף א לאו און ווי די גמרא זאגט אין ברכות (לג א): 
"כל המברך ברכה שאינה צריכה, עובר משום: 'לא תשא את שם 

ה' אלקיך לשוא' (שמות כ ז)". 

אבער אין די זעלבע צייט וואס ברכות איז באגרעניצט, אז מען 
קיין  דא  נישט  אבער  איז  ברכה  איבריגע  קיין  מאכן  נישט  מעג 
גרעניץ אויף וויפיל אמנ'ס מען קען ענטפערן אין איין טאג, אז א 
איד וויל קען ער ענטפערן טויזנטער אמנ'ס אין איין טאג, אלעס 
אמונים',  'שומר  א  זיין  צו  איז  איד  פאר'ן  אויס  זיך  פעלט  וואס 

אפצווארטן די אמנ'ס און זיי ענטפערן איינער נאך די אנדערע.

איך האב אינזינען געהאט אז עס קען זיין אז די בחינה איז מרומז 
אין די גמרא  (שבת לא ב): "נשאת ונתת באמונה?" – פון די שאלות 
וואס מען וועט פרעגן יעדן איד ווען ער וועט ארויפקומען אויף 

יענער וועלט נאך די הונדערט און צוואנציג.

די  צי  באציהונג  דיין  געווען  איז  אזוי  ווי  פרעגן  אים  וועט  מען 
א  ווי  ומתן,  משא  א  ווי  איר  צו  באצויגן  זיך  האסטו  צי  אמנ'ס. 
מעגליכע געשעפט, א פארדינסט, גלייבנדיג אז יעדער אמן איז א 

בריליאנט אדער ביסטו געווען קאלט צו דעם?

ביי איינער פון די כינוסים וואס 'בני אמונים' האט אראנדזשירט 
דוב  רבי  משגיח  בארימטער  דער  דארט  געטרעטן  אויף  האט 
יפה זצ"ל און איבערגעזאגט דער פאלגענדער געדאנק. ער האט 
די  באשאפן  האט  הקב"ה  אז  המוסר  בעלי  די  בשם  נאכגעזאגט 
וועלט אין אזא וועג אז יעדער זאך וואס א מענטש דארף האבן 
זייער וויכטיג איז דא פון דעם אסאך און וואס ער דארף ווייניגער 
איז דא פון דעם ווייניג. ווי למשל לופט אדער וואסער, וואס איז 
קריטיש פאר'ן מענטשליכן עקזיסטענץ איז דא פון דעם בשפע, 
אן  באגיין  גרינג  זיך  קען  מענטש  דער  וואס  מאטריאלן  דאגעגן 

דעם איז נישט דא פון איר קיין שפע.

דעם  פון  'מסתבר'  אזי  עס  אז  אויסגעפירט  משגיח  דער  האט 
מענטש,   דעם  פון  לעבן  פאר'ן  זאך  קריטישער  א  איז  'אמן'  אז 
ווייל דער אמן איז זייער מצוי, ווייל אנע דעם קען א איד נישט 

עקזיסטירן.

אמנ'ס  מער  ווי  אנצוזאמלען  זיך  טעגליך  זיין  מקפיד  וועלן  מיר 
די  אויף  אפהיטן  אונז  און  זכות  א  אונז  פאר  זיין  וועט  דאס  און 

וועלט און אויף יענער וועלט.

מיט א קריאה פון "נשאת ונתת באמונה"
שבת שלום

יע˜ב „וב מ‡רמ‡ר˘טיין

די כוונה ביים דאווענען דארף זיין צו 
מקיים זיין דער רצון ה'

קּדֶֹשׁ  רֵת בַּ רָד לְשָׁ נִי עָשׂוּ בִגְדֵי שְׂ ָ מָן וְתוֹלַעַת הַשּׁ כֵלֶת וְהָאַרְגָּ "וּמִן הַתְּ
ה" (לט א) ה ה' אֶת משֶֹׁ ר צִוָּ אֲשֶׁ ר לְאַהֲרןֹ כַּ גְדֵי הַקּדֶֹשׁ אֲשֶׁ עֲשׂוּ אֶת בִּ וַיַּ

פון  תפילות  די  אז  זאגט  ג)  ד  (ברכות  ירושלים  תלמיד  אין  גמרא  די 
שמונה עשרה האבן די אנשי כנסת הגדולה מתקן געווען קעגן די 
אכצן פסוקים פון די פרשה אין די וואכענדיגע סדרה, ווי מען רעדט 
ארום פון די בגדי הכהונה ווי אזוי מען האט זיי געמאכט און ווי אזוי 
מען האט אויף געשטעלט די משכן און עס שטייט ביי זיי: "כאשר 

צוה ה' את משה".
געברענגט  דאך  ווערט  הלכה'ס  זעלבע  די  שווער.  איז  אויבנאויף   
אין פרשת תרומה און פארוואס האט מען באשטימט אז די ברכות 
וועגן  לערנט  מען  ווי  פקודי,  פון  פרשה  די  קעגן  דווקא  זיין  זאלן 
אויפשטעלן די משכן בפועל? מען וואלט דאך געקענט פונקט אזוי 
עס מתקן זיין קעגן די פסוקים וואס איז דא אין פרשת תרומה? נאר 
מתקן  מען  האט  דעם  וועגן  אז  פארשטיין  צו  אבודרהם  דער  געט 
די  ווייל  פקודי,  פרשת  אין  ציווי  די  קעגן  דווקא  ברכות  די  געווען 
צווייטע פרשה פון בויען די משכן איז מרומז קעגן די צווייטע בית 
המקדש און די אנשי כנסת הגדולה האבן געלעבט אין צייטן פון די 

צווייטע בית המקדש.
די פארבינדונג צווישן די ברכת התפילה און די מלאכת המשכן געט 
דער מגיד רבי ראובן קארלינשטיין צו פארשטיין אז ביי ביידע דארף 
זיין אן ענליכע בחינה, ווייל ווען מען האט געבויט די משכן טרעפט 
מען א מורא'דיגער זאך. דער בויער פון די משכן איז געווען בצלאל 
און ווי די תורה הק' איז  מעיד איז בצלאל געווען מלא בחכמה בינה 
משכם  א  בויט  מען  אזוי  ווי  פארשטאנען  און  לא)  לה  (שמות  ודעת 
א  בויען  צו  נוגע  איז  וואס  חכמות  אלע  אין  אויסגעקענט  זיך  און 
ער  האט  בויען  צו  געקומען  איז  עס  ווען  אלעם  דעם  מיט  משכן, 
אלעס געלייגט אין א זייט און זיך געגרייט צו טון דער דבר ה', ווי 
אזוי הקב"ה האט אים באפוילן, ווי דער פסוק זאגט עדות, "צוה ה' 

את משה".
און די זעלבע זאך דארף זיין ביי אונז ווען מיר שטעלן זיך דאווענען. 
ווען א איד שטעלט זיך דאווענען האט ער ביי זיך אלע מיני חשבונות 
וואס ער גייט מתפלל זיין און ווי אזוי ער גייט מתפלל זיין און פועל'ן 
די אדער די ישועה, אבער מען דארף וויסן אז מען דארף אלעס לייגן 
דער  ווייל  ה',  ציווי  דער  נאר  טון  צו  האבן  אינזינען  און  זייט  א  אין 
אייגענע  קיין  מאכן  נישט  און  זיין  מתפלל  געהייסן  האט  רבוש"ע 

אדער קיין זייטיגע חשבונות.
'אבודרהם' תיקון התפילות ד"ה גרסינן; 'יחי ראובן'
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האט געזאגט דערויף רבי יחזקאל אברמסקי:

עשרה  שמונה  פון  ברכות  די  געווען  מתקן  האט  מען  אז  דעם  פון 
די  בויען  ביים  געגעבן  האט  מען  וואס  ציווי  פון  לשונות  די  קעגן 
משכן קען מען זיך ארויסלערנען אז אויך ווען א איד שפירט נישט 
קיין רצון און קיין תשוקה צו לויבן השית, דארף ער אבער דאווענען, 

ווייל דאס איז דער רצון ה'
'חזון יחזקאל'
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פערל ווערטער

 אויף תפילה אין די פרשה
אמנים אן א צאל



די געשמאקע און אנגענעמענע אטמאספער 
די  אין  טעג  יענע  געשפירט  זיך  האט  וואס 
יענע  געווארן  צושטערט  איז  'מוש'  שטאט 
רגע ווען א גערויש איבער א פייער וואס האט 
אויסגעבראכן אין שטאט איז ארויס אין גאס.

די  ארומגענומען  האט  וואס  בהלה  די 
איז  שטאט  די  פון  איינוואוינער  צענדליגע 

געווען אומבאשרייבליך.

די זכרונות פון די שאדן וואס דער לעצטער 
צו  געווען  איז  איבערגעלאזט  האט  פייער 
איז  עס  ווען  אז  שרעקעדיג,  צו  און  ביטער 
אנגעקומען די נייעס, אבער א פרישע פייער, 
זאל דער ציבור קענען בלייבן גלייכגילטיג צו 

דעם וויי געשריי.

שטאט  גאנצע  די  האט  שריפה  יענע  אין 
די  פון  גוטס,  און  האב  זייער  פארלוירן 
מיט  שטויב  געבליבן  איז  הייזער  אמאליגע 
פייער  דער  האט  ברעקל  לעצטן  ביז'ן  אש, 
אויפגעגעסן די ברעטער פון וואס די הייזער 
לאנגע  און  צוזאמענגעשטעלט  געווען  איז 
האט  מען  ווען  ביז  געדויערט  האט  מאנאטן 
אמאל  נאך  דא  און  צוריקבויען  געקענט  עס 

אזא בראך.

מוש  איז  קהילה  ערליכע  אן  און  שיינע  א 
געווען, אלץ רב פון די שטאט האט געדינט 
די  וועמען  זצ"ל  יחיאל  רבי  צדיק  דער 
יחיאל  רבי  אנגערופן  האבן  שטאטסלייט 

מוש'ער.

פאר גאנצע פערציג יאר האט דער צדיק רבי 
דער  שטאט.  די  פון  רב  אלץ  געדינט  יחיאל 
געהויבענע  די  פון  געציילט  זיך  האט  צדיק 
לעכוויטשער  הייליגער  דער  פון  תלמידים 
זיין  צו  מיטגעברענגט  האט  ער  און  זי"ע 
גייסט  לעכוויטשער  הייליגער  דער  שטאט 
שטאט'ס  די  ביי  איינגעווארצעלט  עס  און 

איינוואוינער.

צדיק  דער  איז  רב  איבערגעגעבענער  אן 
וואס  צרות  שווערע  די  זעענדיג  געווען. 
באפאלן די בני הקהילה, ווי אזוי איין פייער 
פארלענדט די גאנצע האב און גוטס פון בני 
בשל  געווען  מתבונן  זיך  ער  האט  הקהילה 

מה הרעה הזאת און ווען ער איז אנגעקומען 
צו א מסקנא האט ער געלאזט רופן די גאנצע 

שטאט.

געהערט  האבן  שטאט  די  אין  אידן  די  ווען 
אלע  זיך  זענען  זיך  רעדט  עס  וואס  פון 
זיך  און  שול  אין  צוזאמענגעקומען 
איינגעהערט צו וואס דער רב האט זיי צוזאגן.

"טייערע אידן". האט דער רב אנגעהויבן זיין 
דרשה.

די  אזוי  ווי  מאל  מערערע  צוזען  "נאכ'ן 
ביטערע פייערן איז גורם אזא גרויסע שאדן 
בין  איך  און  איבערגעטראכט  זיך  איך  האב 
א  דא  איז  עס  אז  מסקנא,  א  צו  אנגעקומען 
זיך  זאל  זאך  די  אז  העלפן  קען  וואס  סגולה 

אפשטעלן".

איבער  רעדן  אנגעהויבן  דער  האט  דא 
השגחה פרטית, ווי אזוי אפילו אז עס ברעכט 
אויס א פייער, האט יעדער זאך א דין וחשבון 
וועלכע  מען  באשטימט  הימל  פון  אז  און 
נישט  וועלכע  און  ווערן  פאברענט  זאל  הויז 
אויסטערלישע  די  פון  רעדן  צו  אריבער  און 
השגחה פרטית וואס מען זעט איבעראל און 
פון די שמירה עליונה וואס יעדער איד קען 

זיך קונה זיין.

זיך  זאלט  איר  אז  איז  אייך  צו  עצה  "מיין 
וועט  ווייטער  און  היינט  פון  אז  זיין  מקבל 
ברכת  אין  נזהר  זיין  איר 
המזון, איר וועט בענטשן 
כוונה,  מיט  המזון  ברכת 
דעם  אין  און  אינעווייניג 
אייך  הקב"ה  וועט  זכות 
אייערע  און  אפהיטן 
ווערן  וועלן  שטובער 
יעדער  פון  אפגעהיטן 

סארט שאדן".

ווערטער  פייערדיגע  די 
האט  רב  דעם  פון 
א  איבערגעלאזט 
איינדרוק  שטארקער 
פארזאמלטע.  אלע  אויף 
זיך  האבן  ארט  אויפ'ן 
אלע מקבל געווען אז זיי 
איינהאלטן  ערליך  גייען 
און  טובה  קבלה  די 
דורכדעם זוכה זיין צו די 
אויף  אפגעהיטן  בלייבן  צו  עליונה,  שמירה 

ווען א פייער וועט באטרעפן די שטאט.

ערליך  געווארן  איז  קבלה  די  ווען  פון 
מער  האט  הקהילה  בני  די  דורך  אפגעהיטן 
קיין פייער נישט באטראפן די שטאט. אויך 
נאך דעם וואס דער רב איז נפטר געווארן פון 
די וועלט, האט זיין קבלה טובה אנגעהאלטן 

ווייטער.

אויך ווען עס האט זיך געמאכט און א פייער 
הייזער  די  זענען  שטאט  די  באטראפן  האט 
אפגעהיטן  ערליך  האבן  וועלכע  אידן  די  פון 

די קבלה, געבליבן אפגעהיטן.

זיך  האבן  שטאט  די  אין  אידן  אלע  כמעט 
אויסנאם  אן  אבער  קבלה  די  פארגענומען 

האט  ער  אויך  קצב.  דער  משה  געווען  איז 
אויסגעהערט די דרשה פון דעם רב און איז 
ווערטער  זיינע  פון  אנגעווארעמט  געווארן 
אבער ווען עס איז געקומען אויסצופירן אויף 
און  געפוילט  שטארק  זיך  ער  האט  למעשה 
ער  האט  צייט  די  מיט  און  נאכגעלאזט  זיך 

אינגאנצן פארגעסן פון די קבלה טובה.

ווען  אזוי  געבליבן  אייביג  אויף  וואלט  משה 
נישט אז איין טאג האט ער זיך געטראפן אין 
האבן  אינדערפרי  יענעם  נסיון.  שווערע  א 
זיך ווידעראמאל די אידן פון מוש געטראפן 
עס  איז  דאסמאל  סיטואציע,  שווערע  א  אין 

געקומען פון די גוי'אישע קווארטאל.

האבן  פייער!  א  ברענט  עס  "פייער! 
זיך  האט  דא  אבער  פארפירט  גוים  די 
די  זאך.  הימלישער  א  ארויסגעשטעלט 
פייער וועלכע האט ארומגענומען די גאנצע 
די  צווישן  ארומגיין  אנגעהויבן  האט  שטאט 
די  צו  אנצוקומען  געדראאעט  און  הייזער 
איז  עס  פאר  רגע  א  אבער  הייזער,  אידישע 
אנגעקומען אהין, האט זיך די פייער געגעבן 

א דריי אוועק.

הייזער  אידישע  אלע  אויסגעלאזט  האט  עס 
אבער איין הויז האט אויסגעזען צו זיין אין א 

סכנה, די הויז פון משה דער קצב.

א פארלוירענער איז משה ארומגעלאפן און 
האט  דאן  אבער  גורל  ביטערע  זיין  באוויינט 
ער זיך באררעכענט אז ווער זאגט אז עס איז 
צו שפעט? אפשר קען מען נאך מתקן זיין? 
מיט איין אטעם איז ער ארויסגעלאפן אויפ'ן 
פעלד, צו די שטאטישע בית החיים און זיך 
דערנענטערט צום ציון הק' פון זיין רבי'ן און 

זיך אנגעהויבן אויסצוגיסן זיין הארץ.

"הייליגער רבי, איך בעט דיר, בעט פאר מיר 
איך  באטרעפן,  נישט  מיר  זאל  פייער  די  אז 
ווייטער  און  היינט  פון  אז  אונטער  זיך  נעם 
וועל איך זיך יא פארנעמען און אפהיטן און 
ביי  ווארט  כוונה,  מיט  המזון  ברכת  בענטשן 

ווארט".

די גאנצע צייט וואס משה האט אזוי געוויינט 
ביים ציון הק' האט די פייער ממשיך געווען 
ארומצוגיין פון הויז צו הויז און פארלענדעט 
אויפ'ן  געטראפן  האט  זי  וואס  הייזער  אלע 
וואס  אלע הייזער  ביי  אבער וואונדער,  וועג, 
האבן זיך מקבל געווען די קבלה טובה איז די 

פייער געבליבן שטיין.

יעצט  ביז  געגאנגען  איז  פייער  די  ווי  לויט 
און  ווייטער  אויך  גיין  געדארפט  עס  האט 
ארומנעמען די הויז פון משה, אבער ווען עס 
איז אנגעקומען נענטער, האט זיך עס געגעבן 
זיין  פארקירעוועט  האט  ער  אויס,  דריי  א 

וועג.

הימל  פון  אז  געזען  קלאר  מען  האט  יעצט 
נעמט  עס  ווער  אז  משה,  אויף  אפ  מען  היט 
זיך אונטער, ווערט געהאלפן, עס איז געווען 

א גרויסער קידוש השם.

'יהי אור' [לר"י שוורצמן] עמ' תלד

  די 'ברכת המזון' וואס האט 
פארלאשן די פייער   

וכאשר תקום מן הספר, תחפש באשר למדת אם יש בו דבר אשר תוכל לקימו

מעשי אמוניר 
א וועכנטליכער ערציילונג אויף אמן און תפילה



ער  פאר  נאך  ער  האלט  אויב  ווענדן,  זיך  וועט  ברכה  א  הערט  ער  און  "ישתבח"  פון  ברכה  די  זאגט  ער  ווען 
און  שאמר"  "ברוך  פון  אמן  די  אויף  חוץ  ברכה  יעדע  אויף  אמן  ער  ענטפערט  ה'"  אתה  "ברוך  אנגעהויבן 
פון"ישתבח"1. אבער אפילו אז מען מעג ענטפערן אמן ביי ביי "ישתבח" איידער מען הייבט אן די ברכה איז 
בעסער אז מען זאל זיך נישט צוברענגען צו ענטפערן אמן ווען מען האלט אינמיטן די שבחים וואס מען זאגט 
ביי "ישתבח"2, אז מען זאל נישט דארפן מפסיק זיין אינמיטן די שבחים3. נאך דעם וואס ער האט אנגעהויבן 
זאגן "ברוך את ה'' זאל ער נישט ענטפערן אויף קיין שום אמן ביז ווען ער ענדיגט די ברכה, אבער עס איז דא 

וואס זענען מסופק אין דעם4. 

ברכות השחר כהלכה: בקול, בכונה, בחברותא

דרך אמוניר 
הלכות פון ענטפערן אמן 

תענה אמונים 
פערל ווערטער אויף די מצוה פון תפילה

לויט דער נאמען 
וואס מען האט געגעבן ביים ברית

בוּעָתוֹ לְיצחק"  רַת אֶת אַבְרָהָם וּשְׁ ר כָּ "אֲשֶׁ
דער מקור פון דעם פסוק  איז אין דברי הימים (א' טז טז) אבער עס 
אין  ווי  אנדערש  אביסל  ט)  (קה  תהלים  אין  אראפגעברענגט  ווערט 
דברי הימים, אנשטאט אז עס זאל שטיין "ושבועתו ליצחק", שטייט: 

"ושבועתו לישחק". 

אויף  'יצחק'  פון  נאמען  דער  געטוישט  מען  האט  טאקע  פארוואס 
'ישחק'? געט דער אמרי אמת צו פארשטיין אז דער נאמען פון 'יצחק' 
האט אברהם אבינו באקומען פון דעם בורא כל העולמים נאך איידער 
יצחק אבינו איז געבוירן געווארן ווי דער פסוק זאגט אין  (בראשית יז 
יט): "אבל שרה אשתך ילדת לך בן וקראת את שמו יצחק". דארטן 
ווערט אויך אויסגערעכענט אז די סיבה פארוואס ער האט באקומען 
דעם נאמען איז געווען על שם די צחוק וואס ער האט געלאכט ווען 
ער האט געהערט די בשורה אז עס גייט אים געבוירן ווערן א קינד. 

(רש"י שם).

אבינו  אברהם  טאקע  האט  געווארן  געבוירן  איז  יצחק  ווען 
אויסגעפאלגט די ציווי אבער ביי די ברית זוכנדיג צו געבן א נאמען 

האט ער אים געגעבן די נאמען: "ישחק". 

דעם  מיט  אז  זאגט  און  פסוקים  די  מסדר  ער  איז  מהלך  דעם  מיט 

די  וועגן  שטייט  עס  וואו  פסוקים  די  אין  פארוואס  מען  פארשטייט 
אים  מען  האט  נאמען  די  ווייל  לישחק",  "ושבועתו   – שטייט   ברית 

געגעבן ביי די ברית.
'אמרי אמת' ליקוטים עמ' צד

די מתנה פון ארץ ישראל 
ווענדט זיך אין די ענוה

ר  מִסְפָּ מְתֵי  הְיוֹתָם  בִּ נַחֲלַתְכֶם;  חֶבֶל  נָעַן  כְּ אֶרֶץ  אֶת  ן  אֶתֵּ לְךָ  "לֵאמרֹ 
הּ" מְעַט וְגָרִים בָּ כִּ

זאגט דער הייליגער 'חתם סופר': 

כלל  פאר'ן  ישראל  ארץ  צוגעבן  אויסגעוועלט  האט  רבוש"ע  דער 
אנדערע  די  קעגן  מספר"  "מתי  איז  ישראל  כלל  אז  אפילו  ישראל 
מרבכם  "לא  ז):  ז  (דברים  ככתוב  שוין  זאגט  פסוק  דער  ווי  פעלקער 
מכל העמים חשק ה' בכם ויבחר בכם כי אתם המעט מכל העמים". 
זאל  עס  אז  בתנאי  נאר  געגעבן  רבוש"ע  דער  האט  מתנה  די  אבער 
אז  דהיינו  גרים,  ווי  שפירן  זיך  זאל  מען  אז  בה",  וגרים  "כמעט  זיין 
מען זאל זיך נישט שפירן וווי די אדוני הארץ און ווי עס שטייט אין 
פסוק (ויקרא כה כג): "והארץ לא תמכר לצמתת כי לי הארץ כי גרים 

ותושבים אתם עמדי"
דרשות 'חתם סופר' דף לג א

  די ברכה פון "ישתבח"  

'משנה  אין  געברענגט  ווערט  הלכה  די   .1
ארט  אויפ'ן  הלכה'  'ביאור  דער  ב.  נא  ברורה' 
איינער  אויב  אז  סיבה  די  פארשטיין  צו  געט 
הערט די ברכה פון ברוך שאמר אדער ישתבח 
די  ווייל  אמן,  קיין  ענטפערן  נישט  ער  זאל 
די  צו  המשך  א  בעצם  איז  ישתבח  פון  ברכה 
הייבט  דעם  וועגן  און  שאמר  ברוך  פון  ברכה 
זיך די ברכה אן 'ישתבח' און נישט מיט א ברוך 
און וועגן דעם זאל מען נישט ענטפערן אויף די 
ברכות אבער אויף אנדערע ברכת מעג מען יא 
ענטפערן (ראה 'אשי ישראל' פרק טז הערה טו). 

אבער דער 'קצות השלחן' (סי' יח הלכה ב, ושם 
האלט  ער  זיך,  קריגט  ה)  הערה  השלחן'  ב'בדי 
אז אזוי לאנג ווי מען האט נישט אנגעהויבן די 
"ברוך אתה ה'" פון די ברכה "ישתבח", איז זיין 
ברכה  א  אינמיטן  שטייט  איינער  ווי  נישט  דין 
אלע  אויף  אמן  ענטפערן  יא  מעג  ער  און  און 
ערליי ברכות אויך די ברכה פון "ישתבח" אזוי 
זאגן  צו  אנגעהויבן  נישט  האט  מען  ווי  לאנג 
"ברוך אתה ה'. (וראה בשו"ת 'שערי יושר' סי' יח 

אות ב).

2. אין די פוסקים ווערט געברענגט (ראה 'משנה 

ברורה' נג א) אז אין די ערשטע חלק פון די ברכה 
שבח.  פון  לשונות  פופצן  דא  איז  ישתבח  פון 
עס הייבט זיך אן ביי "שיר ושבחה" און עס גייט 
זוה"ק  דער  והודאות".  "ברכות  ביז   ווייטער 
זאגט (תרומה קלב א) אז עס איז נאר דא דרייצן 
שבחים ווייל די ווערטער פון "ברכות והודאות" 
די  פון  חלק  ווייטערדיגע  די  צו  שייך  זענען 
ברכה, זיי זענען נישט שייך צו די שבחים. (ראה 
'באר היטב' שם א). דער 'מגן אברהם' (ריש סי' נג) 
בנשימה  זאגן  מען  זאל  שבחים  די  אז  שרייבט 
אחת אבער דער 'משנה ברורה' (שם) זאגט אז 
מען דארף זיי נישט זאגן  בנשימה אחת אבער 
מען דארף זיי יא זאגן ברציפות, אן קיין הפסק 

אינדערמיט. 

3. דער 'בן איש חי' (ויגש טו), שרייבט אז ווער 
עס האלט נאך אנהייב פון די ברכה פון "ישתבח" 
נאך איידער ער האט אנגעהויבן זאגן די שבחים 
זאל  קדיש  זאגן  גייט  חזן  דער  אז  זעט  ער  און 
ער נישט אנהייבן זאגן די שבחים און נאר נאך 
דעם זאל ער זאגן די שבחים אן קיין הפסק. די 
זעלבע זאך האלט אויך דער 'כף החיים' (נג ב). 
דער 'בן איש חי' (שם) אויפ'ן ארט שרייבט צו 
אז אויב עס האט זיך געמאכט אז אינמיטן זאגן 

די שבחים האט ער געהערט קדיש זאל ער זיך 
אפשטעלן און ענטפערן אמן און נאך דעם זאל 
לך  "כי  פון  שבחים  די  נאכאמאל  אנהייבן  ער 
נאה", אז ער זאל קענען זאגן די שבחים אן קיין 
הפסק אבער דער 'ליקוטי מהרי"ח' (נוסח ברכת 
ישתבח) איז חולק און זאגט אז עס איז אסור צו 

מפסיק זיין צו אמן אינמיטן  זאגן די שבחים. 

לגבי  זיך  ספק'עט  ג)  (נד  ברורה'  'משנה  די   .4
ענדע  די  צו  ביז  ה'"  אתה  "ברוך  פון  חלק  די 
"ברכה  א  פון  דין  א  האט  עס  צי  ברכה  די  פון 
אין  זיין  מפסיק  נישט  מעג  מען  און  קצרה" 
אויף  און  רבה"   שמיה  "יהא  אויף  אפילו  איר 
"ברכה  א  פון  דין  א  עס  האט  אדער  קדושה 
אבער  עיון  צריך  א  מיט  בלייבט  ער  ארוכה". 
דער 'קצות השלחן' (שם) שרייבט דארט אז עס 
איז פשוט אז עס איז ווי א ברכה קצרה און מען 
טאר נישט מפסיק זיין אין איר. אין ספר 'אשי 
ישראל' (פרק טז הערה יז) שרייבט בשם הגר"ח 
קנייבסקי אז ווער עס האלט ביי די חלק פון די 
ברכה זאל נישט מפסיק זיין צו קדיש און נישט 
צו ענטפערן אמן נאר ער זאל ממשיך זיין מיט 

די ברכה ביז צום סוף. 

  הודו  



דער בעל 'שבט מוסר' 
ח' באדר ב' תפ"ט

דער צדיק רבי אליהו הכהן האיתמרי איז געבוירן געווארן אין יאר תי"ט אין די שטאט  איזמיר אין טערקיי צו 
זיין חשובער טאטע רבי אברהם שלמה הכהן אויף וועמען זיין זון איז מעיד אין די הקדמה אויפ'ן ספר 'מדרש 

תלפיות' אז ער איז געווען א "יחיד בדורו, סיני ועוקר הרים, עיר וקדיש". 

פון קליינווייז אן האט רבי אליהו עוסק געווען אין תורת הנגלה  און אין בתורת הנסתר, ער האט זיך געפירט 
בקדושה ובפרישות אזוי ווי זיין גרויסער פאטער האט אים מחנך געווען. זיין גאנצער לעבן איז געווען איין שטיק 
התעלות בתורה ובקדושה. זיין נאמען איז געווען באווואוסט איבעראל מיט זיינע דרשות און מיט זיינע חיבורים. 
דער צדיק רבי חיים אבולעפיא וועלכער האט געדינט ברבנות אין די שטאט איזמיר דרייסיג יאר נאך זיין פטירה 
שרייבט אויף אים אין זיין הסכמה אויפ'ן ספר  'מדרש אליהו': "הרב דומה למלאך הלא זה אדוני אליהו... כל ימיו 

של אותו צדיק יושב ודורש, 'תחת אשר קנא לאלקיו' כאיש מלחמות יעיר קנאה יריע, ורבים השיב בתוכחות על עוון". 

געווארן  איז  וועלכע  מוסר'  'שבט  דער  איז  אלע  צווישן  באקאנסטע  די  ספרים.  דרייסיג  ווי  מער  פארפאסט  ער  האט  לעבן  זיין  דורכאויס 
איבערגעדרוקט אין מערערע מהדורה'ס. נאך פון זיינע ספרים זענען די ספרים: 'מעיל צדקה' על עניני מצות צדקה; 'מדרש תלפיות' – ילקוט 
מאמרים לפי סדר א'-ב'; 'מדרש האיתמרי' – דרשות; 'אגדת אליהו' – ביאור על אגדות הירושלמי; 'סמוכים לעד' – דרושים על סמיכות הפרשיות 

שבתורה, און נאך. 

רבי אליהו האט זוכה געווען צו אריכות ימים, ער איז געשטארבן אין טיפן עלטער. ער איז נפטר געווארן אין די זעלבע שטאט וואו ער איז געבוירן 
געווארן, אין די שטאט איזמיר אין טאג ח' באדר ב' בשנת תפ"ט און ער ליגט דארט באגראבן.

אמן אן כוונה איז אויך אן אמן רצויה
שעונה  מי  כל  יודן  רבי  אראפ:"אמר  ברענגט  א)  ז  (דב"ר  מדרש  דער 
אמן בעולם הזה, זוכה לענות אמן לעתיד לבא". דער בעל שבט מוסר 
איז מדייק דער לשון און זאגט אז פון די ווערטער פון רבי יודן: "כל 
האט  איינער  אויב  אפילו  אז  דעם  פון  געדרינגען  איז  אמן"  העונה 
געזאגט  עס  האט  ער  און  לעבן  אין  איינמאל  נאר  אמן  גענטפערט 
בשוגג, אפילו אן וואסער זאל אינזינעןהאבן איז ער זוכה צו די אזא 
שכר איז דאך זיכער אז ווען ער ענטפערט אסאך מאל אמן און מיט 
כוונה איז זיכער אז עס איז נישט דא קיין עק צו זיין שכר. ('חוט של 

חסד' כי תבא). 

דער לעבנסציל פון א איד איז נאכזאגן אמן
דעם  פון  ווערטער  די  מפרש  אליהו  רבי  איז  וועג  אנדערע  אן  אויף 
מדרש. ער ברענגט אראפ וואס דער אר"י הקדוש האט מגלה געווען  
('עץ הדעת טוב' כי תצא) אז ווען א מענשט אויף די וועלט שפירט א 
ספעציעלער חביבות צו די מצוה, זאל ער ארויסנעמען פון דעם אז 
ער איז אראפגעקומען אויף די וועלט צו מקיים זיין די מצוה און וועגן 

דעם דארף ער מקיים זיין די מצוה ביתר שאת.

די בחינה איז דא מרומז אין די ווערטער: "כל מי שעונה אמן", כלומר 
ווער עס איז זיך מתדבק אין די מצוה פון עניית אמן "בעולם הזה" 
און ער שפירט צו דעם א ספעציעלער נאנטקייט אויף די וועלט זאל 
ער וויסן אז וועגן דעם איז ער דא און אז אויך לעתיד לבוא וועט ער 
זוכה זיין צו ענטפערן און ער וועט נישט דארפן נאכאמאל מגולגל 
ווערן אויף די וועלט, ווייל ער האט שוין ממלא געווען בנאמנות זיין 

שליחות (שם). 

מרדכי הצדיק האט אויסגלערנט 
אסתר המלכה צו ענטפערן אמן

דער רמ"א פסקנ'ט (או"ח קכד ז) אז מען זאל אויסלערנען די קינדער 
בניו  "וילמד  ווערטער:  זיינע  זענען  דאס  און  אמן  ענטפערן  צו 

הקטנים שיענו אמן, כי מיד שהתינוק עונה אמן, יש לו חלק לעולם 
הבא". זיינע ווערטער איז געבויט אויף די ווערטער פון די גמרא אין 
רבי  משום  תנא  הבא...  לעולם  בא  מאימתי  "קטן  ב):  (קי  בסנהדרין 
מאיר: משעה שיאמר אמן". לויט דעם טייטש אויס רבי אליהו דער 
פסוק וואס עס שטייט ביי מרדכי (אסתר ב ז): "ויהי אֹמֵן את הדסה 
דאך  האט  אסתר  ווייל  אז  ואם";  אב  לה  אין  כי  דדו  בת  אסתר  היא 
ווער  געהאט  נישט  און  מאמע  א  אדער  טאטע  קיין  געהאט  נישט 
עס זאל אים אויסלערנען אז מען דארף ענטפערן אמן האט מרדכי 
הצדיק איר אויסגעלערנט און דאס איז מרומז אין דער פסוק: "ויהי 
ענטפערן  צו  'הדסה'  אויסגעלערנט  האט  הצדיק  מרדכי  אז   – אֹמֵן" 

אמן. ('מנחת אליהו' פרק לב).

דער זילזול אין אמן איז א דאפעלטער חטא
חז"ל זאגט אונז אז צוליב די זינד פון נישט ענטפערן אמן איז דער 
בית המקדש חרוב געווארן. מען לערנט עס ארויס פון א ספרי (ספרי 
די  אין  זאגט  מען  וואס  פסוק  דער  דרש'נט  וואס  שכ)  פסקא  האזינו 
אֶרְאֶה  מֵהֶם  אַסְתִּירָה פָנַי  לב יט-כ): "וַיֹּאמֶר  שירה פון האזינו (דברים 
תהי  "אל  בָּם";  אֵמֻן  א  בָּנִים  הֵמָּה  תַּהְפֻּכֹת  דוֹר  כִּי  אַחֲרִיתָם  מָה 
קורא 'א אֵמֻן בָּם' אלא: 'א אָמֵן בָּם' – אז זיי האבן נישט געוואלט 

ענטפערן אמן.

 און ווייל דער בית המקדש איז חרוב געווארן צוליב די עבירה און 
מען וויל דאך אז די גאולה זאל קומען בקרוב זאל מען יא מקפיד זיין 

צו ענטפערן אמן כראוי. 

ענטפערן אמן איז מקדש דער מענטש
ווען א איד ענטפערט 'אמן', איז ער קונה מיט דעם קדושה פאר זיין 
נפש און מיט דעם כח איז ער זוכה אויפצושטיין בעת תחיית המתים. 
וועגן דעם זאגט  רבי מאיר (סנהדרין קי ב): "קטן מאימתי בא לעולם 
הבא?... משעה שיאמר אמן" ('סמוכים לעד' נשא; 'אגדת אליהו' שביעית 

פ"ד). 

9139191@gmail.com :צו באקומען יעדע וואך די גליון אין אימעיל קען מען זיך ווענדן צו

דער ציון הק' פון דער  בעל 
ה'שבט מוסר' אין שטאט  

איזמיר אין טערקיי

שערי גן עדן
אמן און ברכות אין די וועג פונעם בעל הילולא

   


